
NOTATKA
z posiedzenia Komisji Gospodarki Narodowej

Data posiedzenia: 6 lipca 2010 r.

Nr posiedzenia: 244

Posiedzeniu przewodniczył: senator Jan Wyrowiński  – przewodniczący komisji.

Porządek posiedzenia: 1. Informacja na temat przebiegu prywatyzacji majątku Skarbu Państwa
w pierwszej połowie 2010 r.

2. Informacja na temat dotychczasowych skutków funkcjonowania ustawy z dnia
8 stycznia 2010 r. o zmianie ustawy – Prawo energetyczne oraz o zmianie
niektórych innych ustaw.

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji: Dorota Arciszewska-Mielewczyk, Grzegorz
Banaś, Stanisław Bisztyga, Jan Dobrzyński, Tadeusz Gruszka, Witold Idczak,
Stanisław Iwan, Stanisław Jurcewicz, Kazimierz Kleina, Stanisław Kogut,
Krzysztof Majkowski, Władysław Ortyl, Andrzej Owczarek, Jacek Swakoń,
Marek Trzciński, Jan Wyrowiński

− zaproszeni goście:
− Ministerstwo Skarbu Państwa:

− podsekretarz stanu Adam Leszkiewicz,,
− zastępca dyrektora Departamentu  Analiz Małgorzata Dec,

− Ministerstwo Gospodarki:
− podsekretarz stanu  Joanna Strzelec-Łobodzińska,
− zastępca dyrektora Departamentu Energetyki Tomasz Dąbrowski,
− naczelnik wydziału w Departamencie Energetyki Edward Słoma,
− naczelnik wydziału w Departamencie Jednostek Nadzorowanych i

Podległych Katarzyna Hincz,
− starszy specjalista w Departamencie Jednostek Nadzorowanych i

Podległych Tomasz Kusio,
− główny specjalista w Departamencie Energetyki Marta Mirow,

− Ministerstwo Finansów:
− starszy specjalista w Departamencie Gospodarki Narodowej Krzysztof

Grad,
− Urząd Regulacji Energetyki:

− dyrektor Departamentu Promowania Konkurencji Halina Bownik-
Trymucha,

− naczelnik wydziału w Departamencie Promowania Konkurencji Rafał
Gawin,

− zastępca dyrektora Departamentu Przedsiębiorstw Energetycznych Jacek
Loret,

− naczelnik wydziału w Departamencie Przedsiębiorstw Energetycznych
Leszek Wodzyński,

− PSE-Operator:
− doradca zarządu Andrzej Nehrebecki,

− PGE Electra SA:
− prezes zarządu Marek Szywacz,
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− Przedstawiciele instytucji i organizacji pozarządowych branży
energetycznej:
− prezes Towarowej Giełdy Energii Grzegorz Onichimowski,
− dyrektor Towarzystwa Obrotu Energią Marek Kulesa,
− przewodniczący Forum Odbiorców Energii Elektrycznej i Gazu Henryk

Kaliś,
− ekspert Forum Odbiorców Energii Elektrycznej i Gazu Filip Elżanowski,
− wiceprzewodniczący Polskiego Towarzystwa Przesyłu i Rozdziału

Energii Elektrycznej Leszek Nowak,
− członek Polskiego Towarzystwa Przesyłu i Rozdziału Energii

Elektrycznej Artur Kowlaczyk,
− prawnik z Izby Gospodarczej Gazownictwa Adam Wawrzynowicz,
− dyrektor generalny Polskiej Izby Gospodarczej Energii Odnawialnej

Andrzej Dejneka,
− ekspert Polskiej Izby Gospodarczej Energii Odnawialnej Michał Ćwil,
− wiceprezes Polskiego Stowarzyszenia Energetyki Wiatrowej Christph

Sowa,
− wiceprezes Polskiego Stowarzyszenia Energetyki Wiatrowej Lech

Kuleszyński,
− ekspert Polskiego Stowarzyszenia Energetyki Wiatrowej Karol Lasocki.

Przebieg posiedzenia:
Ad. 1 Informację na temat przebiegu prywatyzacji majątku Skarbu Państwa w pierwszej połowie 2010 r.

przedstawił podsekretarz stanu w Ministerstwie Skarbu Państwa Adam Leszkiewicz.
Rok 2010 jest kluczowym dla realizacji Planu prywatyzacji na lata 2008-2011, założono bowiem
uzyskanie w nim najwyższych przychodów z prywatyzacji, przewidywanych całym Planem.
Od 1 stycznia do 30 czerwca 2010 r. zrealizowano 212 projektów prywatyzacyjnych, co stanowi
ok. 60% planu na rok bieżący. Do kluczowych, zrealizowanych w I połowie 2010 r., projektów należą
m.in.: sprzedaż 20 mln akcji KGHM Polska Miedź SA za kwotę 2,06 mld zł; sprzedaż 14 mln akcji
spółki Grupa LOTOS SA za kwotę 406 mln zł; sprzedaż 70 mln akcji spółki ENEA SA za kwotę 1,134
mld zł; zbycie ponad 15 mln akcji spółki Lubelski Węgiel „Bogdanka” SA za 1,1 mld zł; oferta
publiczna PZU SA, która przyniosła przychody dla Skarbu Państwa w kwocie 1,35 mld zł; oferta
publiczna Tauron Polska Energia SA (przychody brutto – 4,21 mld zł).
Zgodnie z założeniami Planu prywatyzacji, w 2010 r. prowadzona jest także prywatyzacja spółek z
branży transportowej. Minister Skarbu Państwa przekazał m.in. akcje/udziały SP w 16 spółkach z
branży PKS na rzecz jednostek samorządu terytorialnego.
24 czerwca br. zawarto też umowę sprzedaży akcji/ udziałów SP w 6 mazowieckich PKS-ach. Łączna
wartość transakcji wyniosła ponad 77 mln zł, a wśród postanowień umowy znajdują się m.in.
zobowiązania inwestycyjne na kwotę ponad 65 mln. zł oraz pakiet socjalny, zawierający m.in. 5 letnią
gwarancję zatrudnienia, zobowiązanie wypłaty 12-krotności przeciętnego miesięcznego
wynagrodzenia w sektorze, w przypadku zwolnienia pracownika w gwarantowanym okresie
zatrudnienia.
Kolejnym z elementów prywatyzacji w 2010 r. jest sprzedaż udziałów w spółkach uzdrowiskowych.
Są to pierwsze od 8 lat prywatyzacje w tym sektorze. Dotychczas podpisano umowy sprzedaży
udziałów w spółce Uzdrowisko Ustka Sp. z o.o. oraz Uzdrowisko Kraków Swoszowice Sp.  z o.o.
Według stanu na 30 czerwca 2010 r. przychody z tytułu zakończonych procesów prywatyzacji
wynoszą 12, 28 mld zł, wobec zakładanych w ustawie budżetowej na bieżący rok – 25 mld zł.
W II połowie 2010 r. planowana jest jeszcze prywatyzacja Giełdy Papierów Wartościowych w
Warszawie SA (IV kwartał) oraz przekształcenia własnościowe ok. 300 podmiotów, w tym m.in.
spółek sektora energetycznego, chemicznego, wydobywczego, transportowego i uzdrowisk.
W dyskusji senatorowie zadawali pytania dotyczące m.in. sprzedaży spółek sektora energetycznego,
prywatyzacji spółek PKS, uzdrowisk, Zespołu Elektrowni Pątnów-Adamów-Konin, możliwości
prywatyzacji spółek PKP oraz udziału gmin w procesie prywatyzacyjnym.
Odpowiedzi na pytania na senatorów udzielał minister Adam Leszkiewicz.
Przewodniczący obradom senator Jan Wyrowiński zapowiedział kolejne spotkania w przedmiotowej
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sprawie.

Ad. 2 Przewodniczący obradom, senator Jan Wyrowiński przypomniał, że na początku roku parlament
uchwalił nowelizację ustawy – Prawo energetyczne. Zawarte w niej zostały, budzące duże emocje
zapisy, dotyczące sprzedaży energii elektrycznej na wolnym rynku.
Do nowelizacji Prawa energetycznego nawiązała również podsekretarz stanu w Ministerstwie
Gospodarki Joanna Strzelec-Łobodzińska. Nadmieniła m.in. że celem większości zmian było
dostosowanie prawa krajowego do postanowień dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady,
dotyczącej działań na rzecz zagwarantowania bezpieczeństwa dostaw energii elektrycznej i inwestycji
infrastrukturalnych.. Zmiany w ustawie dotyczyły także wprowadzenia przepisów określających
zasady przyłączania podmiotów do sieci elektroenergetycznej oraz wprowadzenia obowiązku
przedkładania przez operatora systemu przesyłowego (OSP), do zatwierdzenia decyzją prezesa Urzędu
Regulacji Energetyki, całej instrukcji Ruchu i Eksploatacji Sieci Przesyłowej.
Innym, i najbardziej budzącym kontrowersje, rozwiązaniem było nałożenie na wytwórców energii
elektrycznej obowiązku sprzedaży 15%, wytworzonej przez nich energii, na giełdach towarowych lub
na rynku regulowanym oraz zobowiązanie wytwórców – mających prawo do otrzymywania środków
na pokrywanie kosztów osieroconych (na podstawie tzw. ustawy o przedterminowym rozwiązaniu
KDT) – do sprzedaży całej ilości wytwarzanej energii (oprócz obowiązku 15%) w sposób
zapewniający publiczny i równy do niej dostęp, w drodze otwartego przetargu, na internetowej
platformie handlowej, na rynku regulowanym lub na giełdach towarowych.
Pani minister podkreśliła, że szeroka ocena skutków funkcjonowania powyższej nowelizacji będzie
możliwa po upływie odpowiedniego czasu, kiedy w obrocie prawnym zaczną funkcjonować wszystkie
przewidziane prawem mechanizmy. Przedstawiła następnie działania resortu gospodarki w sprawie
realizacji zapisów ustawy. Minister Gospodarki m.in. przejął od Ministra Skarbu Państwa
wykonywanie uprawnień Skarbu Państwa w stosunku do spółki PSE Operator SA, jako wykonującej
funkcje OSP w obszarze elektroenergetyki w kraju. Resort gospodarki prowadzi też prace mające na
celu dostosowanie do przepisów nowelizacji postanowień aktów wykonawczych dla sektora energii
elektrycznej, w tym m.in. tzw. rozporządzenia systemowego i rozporządzenia taryfowego.
Dyrektor Departamentu Promowania Konkurencji w Urzędzie Regulacji Energetyki Halina Bownik-
Trymucha omówiła uwarunkowania realizacji obowiązku giełdowego – szanse i zagrożenia, przesłanki
transakcji na rynku hurtowym oraz sytuację finansową wytwórców energii objętych pomocą
publiczną. Nawiązała tez do Komunikatu Prezesa URE w sprawie nałożonego obowiązku sprzedaży
energii na warunkach konkurencyjnych, określonych w art. 49a  ustawy – Prawo energetyczne.
Ekspert Polskiej Izby Gospodarczej Energii Odnawialnej Michał Ćwil przedstawił opinię Izby w
zakresie zasad przyłączania jednostek wytwarzających energię elektryczną ze źródeł odnawialnych
(OZE) do krajowej sieci elektroenergetycznej oraz dotyczącą systemu wsparcia  dla OZE.
Senatorowie oraz zaproszeni goście w dyskusji poruszali kwestie dotyczące m.in. cen energii
elektrycznej, przygotowania rozporządzeń, gwarancji zakupu zielonej energii, zasad oraz jawności
procesów przyłączania podmiotów do sieci elektroenergetycznych oraz ew. prac w resorcie gospodarki
nad projektami ustaw o prawie gazowym oraz o energii odnawialnej.
Odpowiedzi na zadawane pytania udzielała minister Joanna Strzelec-Łobodzińska oraz zastępca
dyrektora Departamentu Energetyki Tomasz Dąbrowski.

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące działalność lobbingową.

Sporządzono w Biurze Prac Senackich


